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نگاهی به سه مشکل سیستم آموزشی: 
آزمون محوری، شیوه های تدریس منسوخ

و فقدان نوآوری
حسین چناری

به تازگی خبرهایی از افت تحصیلی شدید دانش آموزان منتشر شده است 
و این مســئله نگرانی هایی را بین معلمــان، والدین بچه ها و همه علاقمندان 
آموزش و پیشــرفت پدید آورده است. بنابراین لازم است به سرعت سیستم 
آموزشی آسیب شناسی شود تا با طراحی و مدیریت جدید آموزشی به سوی 

آینده ای بهتر گام برداریم. 
حال بیایید با هم نگاهی داشــته باشــیم به سه مشکل سیستم آموزشی 

کنونی: 
۱- آزمون محوری: اکثر سیستم های آموزشی به گونه ای طراحی شده اند 
که مطمئن شــوند همه دانش آموزان شــرایط ارزیابی را برآورده می کنند و 
در امتحان نمره قبولی می گیرند تا به ســطح بعدی بروند. اما این سیســتم 
آموزشی در دنیای امروز که به افراد چند مهارتی و چند استعداد در بازار کار 
نیاز دارد، کار نمی کند. بچه ها به سادگی می توانند دانش را فقط با جستجوی 
آن در گوگل یا جســتجوی آنلاین به دســت آورند و مدرســه دیگر آن ها را 

راضی نمی کند.
۲- شیوه های تدریس منسوخ: ما هنوز به روش های تدریس منسوخ 
استفاده شــده در گذشته متکی هســتیم. در حالی که دانش آموزان دنیای 
امروز با دیدی نو از جهان وارد کلاس می شوند که تنها بر اساس تربیت آن ها 
نیســت. در زمانی که اجتماعی شدن گسترده از سن شش سالگی در محیط  
مهدکودک شروع می شــود، کودکان با ســاده دلی کمتری نسبت به دوران 
مدرسه نسل های قبل وارد محیط آموزشی می شوند. به عبارت دیگر، معلمان 
شــروع جدیدی ندارند. درعوض، آموزگاران با مســائل و مفاهیمی جدیدی 

مواجه می شوند که در ذهن بچه ها پدید آمده است.
۳- فقدان نوآوری: نوآوری در شیوه تدریس معلمان وجود ندارد. برای 
اینکه مربیان همــگام با نیازهای در حال تغییر دانش آموزان خود باشــند، 
باید خود را با شــرایط جدید وفق دهند. زمان آن فرا رسیده است که دانش 
معلمان را برای پویایی و نشاط کلاس های عصر جدید به روز کنیم. تغییرات 
فرهنگی در مدرسه با تغییرات مدیریتی و آموزشی در سراسر جهان که اغلب 
توســط معلمان هدایت می شــود، مورد توجه قرار می گیرد. تقاضای مبرمی 
برای مربیانی در آموزش عمومی وجود دارد که برای رسیدگی به پرسش ها و 
مشکلات دانش آموزان مجهزتر باشند و از اهمیت یادگیری آنلاین پشتیبانی 

کنند. 
باید توجه داشــت جهان تنها از »دانش آموزان نخبه« تشکیل نشده است. 
کارآفرینان موفق، مخترعین و سخنرانان مشهوری مانند ایلان ماسک، مارک 
زاکربرگ و دیگرانی که در ایــن دوره ظهور کرده اند، هم دانش آموزان نخبه 
نبودند.   »می خواهید دنیا چطور باشــد؟« امروز باید سوالی حیاتی برای هر 
مربی باشــد. بالاخره دنیا در دست این جوانان خواهد بود. بازنگری در نظام 
آموزشی وظیفه همه ماست. ما به دنیای بهتری نیاز داریم، پس اجازه دهید 
از سیستم آموزشی خود شــروع کنیم. دنیای دانش آموزان امروزی متفاوت 
با گذشــته است. بسیاری از روش ها پاســخگوی نیازهای امروز نیستند و در 
حالی که دانش آموزان مــا در دنیای واقعی به طور کامل از اینترنت و هوش 
مصنوعی استفاده می کنند، نمی توانیم از آن ها انتظار داشته باشیم  در کلاس 
آرام بنشینند و فقط گوش فرابدهند. آموزش در کلاس های درسی نوین نیاز 
به رویکردها و رهیافت های جدید دارد. بدین ســان شناخت ابزارها، روش ها و 
فنون مدرن آموزش و  تدریس ضرورت اجتناب ناپذیری برای ورود به دنیای 

جدید محسوب می شود.
به سوی آینده

آیا تا به حال به این فکر کرده اید که سیستم آموزشی فعلی برای فرزندان 
شــما مناسب است یا نه؟ آیا تا پنج ســال دیگر همچنان معتبر خواهد بود؟ 
بیشتر پاسخ ها »نه« خواهند بود و برخی حتی خواهند گفت: »سال ها پیش 
منسوخ شــده اســت!« اگر دوره تاریخی را کمی جلوتر ببریم و بپرسیم در 
ده ســال آینده چگونه خواهد بــود؟ و در افق 2050 به چه روش هایی برای 
آموزش دانش آموزان و مدیریت آموزش و پروش متوسل خواهیم شد؟ ممکن 
اســت بسیاری از ما پاسخی به این پرسش نداشــته باشیم.  سرعت نوآوری 
بســیار بالا اســت و این نکته پیش بینی توسعه را بســیار دشوار کرده است. 
مــدارس می توانند فناوری های پیشــرفته مانند اینترنت را آســان تر به کار 
ببرند و ظرفیت شــبکه هم بهبود خواهد یافــت. به لطف اینترنت و فناوری، 
دانش آموزان درک بیشتری از موضوعی که مطالعه می کنند خواهند داشت و 
بنابراین دانش آموزان در آینده خواهند توانست با چشم اندازهای بیشتری در 
مورد تحصیل و شــغل خود تصمیم بگیرند. وقت آن است که با رویکردها و 
برنامه های نوین از اینترنت و فضای مجازی برای ارتقای آموزش یاری جست 

و یک سیستم جدید آموزشی را شکل داد.

غبار رقیق و وزش باد در انتظار استان تهران
اداره کل هواشناسی استان تهران از غبار رقیق، وزش باد، در ارتفاعات گاهی 

رگبار پراکنده باران خبر داد.
به گزارش ایسنا، بر اساس الگوهای همدیدی و بررسی نقشه های پیش یابی، 
آســمان اســتان تهران طی پنج روز آینده صاف تا قسمتی ابری همراه با غبار 
رقیق، در بعضی ساعتها وزش باد، در ارتفاعات گاهی رگبار پراکنده باران پیش 
بینی می شود.همچنین طی روزهای آینده در ساعات بعدازظهر تا شب در نیمه 
جنوبی و بخش های غربی استان، گاهی وزش باد شدید و خیزش موقت گرد و 
خاک با احتمال انتقال موقت گرد و خاک از استان های همجوار، افزایش بعضی 

آلاینده ها و کاهش کیفیت هوا مورد انتظار است.  
آسمان امروز کمی ابری و وزش باد در بعضی ساعت ها افزایش باد با حداقل 
و حداکثر دمای 2۷ و ۴0 درجه  سانتیگراد و فردا) 2۱ مرداد( کمی ابری و وزش 
باد گاهی وزش باد شدید با حداکثر و حداقل دمای ۴0 و 2۷ درجه سانتیگراد 

پیش بینی می شود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی مطرح کرد
توضیح درباره بیمه معلمان مدارس غیردولتی

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی گفت: معلم در مدرسه ی غیردولتی 
باید ۳0 ساعت تدریس کند و حقوقش بر مبنای همین ساعت تعیین می شود.

احمد محمودزاده، درباره بیمه شدن معلمان مدارس غیردولتی با ۳0 ساعت 
کار در هفته گفت: هر معلمی که بخواهد در مدارس غیردولتی کار کند، طبق 
این قانون جدید که ســال گذشــته تصویب و به آموزش و پرورش ابلاغ شد و 
ما نیز به اســتان ها ابلاغ کردیم قرار شد که از سال تحصیلی ۱۴0۳ معلمان با 
۳0 ساعت کار در مدارس غیردولتی بیمه کامل شوند و حقوق و مزایای کامل 
بگیرند. وی اضافه کرد: در دوره ی ابتدایی معلمان ما تمام وقت هستند، یعنی 
یک معلــم ابتدایی به طور معمول در هفته 25 ســاعت تدریس می کند و با 
یک مقدار فوق برنامه ۳0 ســاعت می شود. در دوره ی ابتدایی ما در هفته حدود 
۶ ســاعت برنامه درسی فوق برنامه و ۶ ساعت  برنامه ی غیردرسی فوق برنامه 
داریم. البته این فوق برنامه ها در همه ی مدارس ابتدایی برگزار نمی شود.او ادامه 
داد: اگر همان معلمی که 25 ســاعت در مدرسه تدریس می کند را برای این 
فعالیت های فوق برنامه به کارگیری کنند  به ۳0 ساعت کار در هفته می رسند 
و شامل حقوق و مزایای کامل می شوند  اگر بیشتر از ۳0 ساعت شد، اضافه تر 

می گیرد. اگر کمتر از ۳0 ساعت شد، نسبتی از آن ۳0 ساعت را می گیرند.
به گزارش ایسنا، محمودزاده با اشاره به دوره متوسطه گفت: در دوره متوسطه 
چــون معلم یک درس را تدریس می کند، وضعیت فرق می کند. ممکن اســت 
معلمی ۴ ســاعت یا ۶ ساعت در مدرســه ای تدریس کند که به نسبت ساعات 
تدریس حقوق پرداخت می شــود. بیمه هم به همین صورت محاسبه می شود. 
ســالهای قبل این حد نصاب ۴۴ ساعت در هفته بود که با مصوبه جدید به ۳0 
ساعت در هفته رســید. وی در پاسخ به این سوال که سابقه تدریس تاثیری بر 
محاسبه حقوق و بیمه دارد یا خیر؟ گفت: همانطور که در مدارس دولتی حقوق 
صرفا بر اساس ســاعات تدریس محاسبه می شود، اینجا هم ملاکی جز ساعات 
تدریس نداریم. مگر دستمزد به ازای ساعات تدریس در مدارس دولتی با سابقه 
بیشتر کم و زیاد می شود؟ نمی شود. معلم در مدرسه ی غیردولتی باید ۳0 ساعت 

تدریس کند و حقوقش بر مبنای این ۳0 ساعت تعیین می شود.

نگاه

هواشناسی

آموزش

رشد اقتصادی کشور
با تقویت گردشگری سلامت

مدیر مرکز درمان ناباروری و سقط مکرر ابن سینا گفت: 
تقویت صنعت گردشگری سلامت به رشد اقتصادی کشور 
و معرفی ظرفیت های درمانی و پزشــکی ایران به جهانیان 

کمک خواهد کرد.
مرکز درمان ناباروری و ســقط مکرر ابن ســینا وابسته 
به جهاد دانشــگاهی، پس از اخذ مجوز رســمی از وزارت 
بهداشــت، آماده پذیرش بیماران بین الملل از سراسر جهان 
اســت. این مجوز به عنوان یک گام کلیدی در ارتقا کیفیت 
خدمات بین المللی این مرکز و ارتقای جایگاه کشور در حوزه 
درمان های تخصصی محسوب می شود.علی صادقی تبار مدیر 
مرکز درمان ناباروری و سقط مکرر ابن سینا، گفت: برای اخذ 
مجوز واحد بیماران بین الملل از وزارت بهداشت، ما تمامی 
مراحل استاندارد و مقررات مربوطه را با دقت انجام دادیم و 
موفق شدیم با رعایت تمامی شاخص های مورد نیاز، امتیاز 
بالایی کسب کنیم. این مجوز به ما این امکان را می دهد که 
خدمات درمانی خود را با استانداردهای بین المللی به بیماران 

نابارور از سراسر جهان ارائه دهیم.
وی افزود: با توجه به این مجوز، بیماران بین الملل می توانند 
با اعتماد کامل به کیفیت خدمات مرکز ابن سینا، از تمامی 
امکانات و خدمات درمانی با استانداردهای جهانی بهره مند 
شــوند. تعرفه های خدمات درمانی ما به صورت شفاف روی 
سایت مرکز درمان ناباروری ابن سینا منتشر شده و بیماران 
می توانند بــا اطمینان خاطر به این مرکــز مراجعه کنند.

صادقی تبار همچنین به تأثیــر این مجوز بر ارتقای جایگاه 
کشورمان در حوزه درمان های فوق تخصصی ناباروری اشاره 
کــرد و گفت: دریافت این مجوز نه تنها به ما کمک می کند 
تا به عنوان یک مقصد معتبر درمانی در ســطح بین المللی 
شناخته شویم، بلکه باعث جذب بیماران بین المللی و تقویت 
صنعت گردشگری درمانی کشــور می شود. این موضوع به 
رشد اقتصادی کشور و معرفی ظرفیت های درمانی و پزشکی 
ایــران به جهانیان کمک خواهد کــرد. به گزارش مهر، وی 
ادامــه داد: در حال حاضر، این مجوز یکی از معیارهای مهم 
برای معرفی مراکز درمانی در سطح جهانی است. در کشور 
ایران، تنها تعداد محدودی از مراکز درمانی موفق به دریافت 
این مجوز شده اند، که نشان دهنده اهمیت و اعتبار ویژه این 
گواهینامه است.مدیر مرکز درمان ناباروری ابن سینا در پایان 
تأکیــد کرد: گرفتن این مجوز به ما ایــن امکان را می دهد 
که با ارتقا کیفیت خدمــات و معرفی تخصص های خود به 
ســطح بین المللی، به یکی از قطب های درمان ناباروری در 
جهان تبدیل شویم. امیدواریم با برنامه ریزی های دقیق و ارائه 
خدمــات با کیفیت، بتوانیم در کوتاه ترین زمان و با بهترین 
شــرایط، درمان های تخصصی خود را به بیماران بین الملل 
ارائه دهیم و ســهم خود را در ارتقا جایگاه کشــور در حوزه 

پزشکی و درمان های تخصصی افزایش دهیم.

لزوم افزایش تا ۲ برابری 
تعرفه های پرستاری 

رئیس کل ســازمان نظام پرستاری با بیان این که میزان 
پرداختی های تعرفه های پرستاری باید ۱.5 تا 2 برابر افزایش 
یابد، گفت: اگر سازمان نظام پرستاری با وزارت بهداشت در 
ارتباط با نحوه پرداخت قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
به توافق برسد، بسیاری از نگرانی های پرستاران رفع می شود.
احمــد نجاتیان ضمن اعــلام این خبر، بــا بیان اینکه 
جامعه پرســتاری نســبت به چگونگی پرداخت های قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری انتقاداتی وارد کرده اند، اظهار 
کرد: سازمان نظام پرستاری در ارتباط با چگونگی پرداخت 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری پیشنهاد خود را مطرح 
کرده اســت.وی ادامه داد: سازمان نظام پرستاری پیشنهاد 
داده که هر پرســتار بخشــی از تعرفه ای که ایجاد کرده به 
صورت مســتقیم دریافت کند. پرداخت قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری به روش ســازمان نظام پرستاری سبب 
می شود پرستاران بدانند که تعرفه را برمبنای عملکرد خود 

دریافت می کنند.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری با بیان اینکه پرداخت 
تعرفه گذاری قانون خدمات پرستاری نباید به صورت یکسان 
باشد، خاطرنشان کرد: هر پرستار که بیشتر تلاش می کند و 
بیمار بیشتری را تحت پوشش قرار می دهد یا در بخش های 
ســخت تر ارائه خدمت می کند بر مبنای فرمول پیشنهادی 
ســازمان نظام پرستاری، تعرفه بیشــتری دریافت می کند. 
نجاتیان با اشــاره به ضرورت و اهمیت »شــفافیت مالی« 
پرداخت هــای قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری بیان 
کرد: الگوی کنونی پرداخت تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
به نحوی اســت که تمام منابع به »ســبد پرستاری« وارد 
می شــود و نحوه توزیع منابع مشخص نیست. نحوه توزیع 
منابع در میان بیمارســتان ها با عملکرد مشــابه به نحوی 
اســت که به نظر می رسد شفافیت در ارتباط با پرداختی ها 
وجود ندارد. وی افزود: فرمول پیشنهادی خود را به صورت 
آزمایشی در چند بیمارستان اجرا کرده ایم. اگر سازمان نظام 
پرستاری با وزارت بهداشت در ارتباط با نحوه پرداخت قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرســتاری به توافق برسد، بسیاری از 
نگرانی های پرستاران رفع می شود. بر این باور هستم میزان 
پرداختی ها ۱.5 تا 2 برابر افزایش یابد.نجاتیان با بیان اینکه 
کارگروه های بررســی فرمول پرداخت تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری طی هفته آتی در وزارت بهداشت  تشکیل می شود، 
توضیح داد: سازمان نظام پرستاری در کارگروه های بررسی 
پرداخت تعرفه گــذاری حضور جــدی دارد و امیدواریم به 
نتایج خوبی دســت یابیم.رئیس کل سازمان نظام پرستاری 
درباره بودجه قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری توضیح 
داد:  قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری، بودجه نشان دار 
ندارد. بودجه این قانون، بودجه عمومی بیمه اســت. قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری مانند سایر خدمات در  سرانه 
بیمه ها تعریف شــده و هیچ محدودیتی برای تعرفه گذاری 

خدمات پرستاری تعریف نشده است.

استقرار ۲۷۱ دستگاه آمبولانس
و ۱۰ بیمارستان صحرایی در مرزها 

در اربعین حسینی
رئیس سازمان اورژانس کشــور با اشاره به ارتقای ارائه 
خدمات بهداشــتی و درمانی به زائران اربعین حسینی، از 
استقرار 2۷۱ دستگاه آمبولانس و ۱0 بیمارستان صحرایی 

در مرزها جهت ارایه خدمات زائران حسینی خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر جعفر میعادفر گفت: در دولت 
ســیزدهم در موضوع اربعین حسینی فعالیت های موثر و 
ماندگار همراه با زیرساخت های مناسب برای ارائه خدمات 
بهداشــتی و درمانی بــه زائران صورت گرفــت.وی افزود: 
ساخت مراکز بهداشــتی، درمانی و فوریت های پزشکی با 
تمامی امکانــات و تجهیزات لازم در مناطق صفر مرزی را 
می توان از اقدامات موثر در ارائه خدمات مناسب به زائران 
بر شمرد.رئیس سازمان اورژانس کشور گفت: در سال های 
 گذشــته به دلیل ضعف امکانــات، زائران بــا گرمازدگی 

مواجه می شدند.

سلامت

اورژانس

انتشــار یک ویدیو در فضای مجازی 
واکنش برانگیز شــده اســت، تصاویر 
مربوط به ســوار کردن دو دختر جوان 
به خودروی پلیس در راســتای اجرای 
طرح نور است، آن طورکه در این تصاویر 
مشخص است چند پلیس زن به شکل 
نامناسبی این دو دختر را سوار خودروی 

ون می کنند.
تشکیل پرونده در بازرسی فراجا

با انتشــار این تصاویــر در فضای مجازی 
واکنش ها به آن زیاد شــد، طوری که پلیس 
دربــاره آن اطلاعیه صادر کــرد: »این ویدئو 
مربوط به تاریخ یکم تیرماه سال ۱۴0۳ است 
و در آن مأموران به دو خانمِ جوان در خصوص 
پوشــشِ نامناسب و کشف حجاب تذکر داده 
که متاســفانه با فحاشــی و الفاظِ ناروا روبرو 
شدند. در تعاقب هر دو نفر در خیابانِ وطن پور 
مجددا با پوششِ نامناسب مشاهده شدند که 
در حینِ انتقال بــه خودرو با عوامل انتظامی 
مجادله و کشمکش رخ داده و بر اثر مقاومت، 
جراحتی جزئی در یکی از این افراد ایجاد شد. 
پس از بروزِ حادثه، ویدئو گرفته شــده توسط 
پلیس و فیلم دوربینِ مداربسته خیابان برای 
شفاف ســازی به مقام قضایــی تحویل داده 
شد.« درادامه این اطلاعیه آمده که : »پلیس 
رفتار این چنینی توسط عوامل انتظامی را در 
چارچوب اســتانداردهای کُنشی و عملیاتی 
خود ندانســته و پرونده در سیستمِ قضایی و 
بازرسی فراجا مفتوح و درحال بررسی است.«

مامورها احضار شدند
همچنین دادســتان نظامی استان تهران 
هم دربــاره فیلم منتشــر شــده از برخورد 
پلیس با این دو دختر جوان توضیحاتی ارائه 
داد، حجت الاســلام کرمی گفت که: »با آغاز 
تحقیقات، بازپرس ویژه، دســتور جمع آوری 
کلیه ادله و مستندات، از جمله استخراج فیلم 
دوربین های مداربســته اطراف را، به منظور 
ثبت در پرونده، به ضابطین خاص صادر کرد. 
از اولین اقدامات در نظر گرفته شــده در این 
پرونده، شناسایی و معرفی مأموران حاضر در 
صحنه بود که با همکاری خوب صورت گرفته 
از سوی فراجا، ماموران حاضر، شناسایی و به 

نحو قانونی احضار شده اند.«
به گفته دادســتان نظامی استان تهران: 

»بازپرس صرفا دســتور استخراج فیلم برای 
ثبت در پرونده را صادر کرده و هیچ دستور یا 
مجوزی برای تحویل آن به شاکی یا وکیل وی 
و یا انتشار آن در رسانه ها صادر نکرده است. 
ضمنا فیلم منتشره، از زاویه ای متفاوت از فیلم 

موجود در پرونده است.«
انتشــار این ویدیو در فضــای مجازی از 
طرف متخصصان و فعالان سیاسی اجتماعی 
هم واکنش برانگیز شــد، محمدرضا جوادی 
یگانه، جامعه شــناس در شــبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »مساله را همانگونه که ایجاد 
شده نمی توان حل کرد. بی توجهی به عرف، 
ملازم و مســاوی دانســتن حجاب با عفاف، 
یک کاسه کردن بی حجابی با برهنگی، پرش 
مداوم از شــرع به قانون و بالعکس، و سپردن 
امر اجتماعی به نیروی انتظامی، مساله حجاب 
را بحرانــی کرده. موضــوع اجتماعی، راه حل 

اجتماعی دارد نه امنیتی.«
واکنش یک جامعه شناس به ویدیوی 

درگیری چند مامور زن
 با دو دختر بر سر حجاب

همچنین در واکنشی دیگر محمد فاضلی 
جامعه شــناس، در شــبکه اجتماعی ایکس 

نوشــت: تصاویری که از حملــه مأموران به 
دو دختر این ســرزمین منتشر شده است و 
حرف های انســیه خزعلی درباره تصمیمات 
گشــت ارشــاد و طرح نور نشــان می دهد 
شرم آورترین وزیر کشور از منظر نگاه به زنان 
و حقوق شهروندی را تجربه کرده ایم. نابودگر 
ثبات اجتماعی و سرمایه اجتماعی. خدایا رگ 

رگ سرم تیر می کشد.
آقای پزشکیان رئیس جمهور

که هستید
به گزارش خبرآنلاین، همچنین محمدعلی 
ابطحی، عضــو مجمع روحانیــون مبارز، در 
یادداشــتی تلگرامی در واکنــش به برخورد 
تند گشــت ارشاد با دو دختر نوجوان نوشت: 
»دختران نوجوان که تصاویرشــان منتشــر 
شــده که عده ای خانم پلیس بــه آنها برای 
دســتگیری هجوم می آورند، جوری که گویا 
قاتل هنیئه را پیدا کرده اند، غیرت هر انسانی 
را تحریک می کند. حق پزشکیان این نیست، 
روز اول استقرارش ترور وحشتناک در تهران، 
روزهای بعد در خوف و رجای انتقام، تحرک 
نیروی انتظامی به تلخ ترین شــکل در مساله 
حجاب. آقای پزشکیان عزیز، وزراتان را تعیین 

نکرده ایــد ولی رئیس جمهور که هســتید. 
می ارزد گوشــی را بردارید و از دختران کتک 
خورده خیابان که می توانستند زهراخانم پر از 
انرژی مثبت خودتان باشند دستور کنترل و 

مراقبت دهید.«
همچنیــن محمد جــواد آذری جهرمی، 
عضو کابینه دولت روحانی در واکنش به فیلم 
منتشر شده از برخورد ماموران گشت ارشاد 
با دختر جوان در کانال تلگرامی خود نوشت: 
»دیروز با دو تــن از فرماندهان فراجا در باب 
فیلم منتشــر شده در فضای مجازی صحبت 
کردم. رویکرد آنهــا در خصوص این رخداد، 
خــارج از قاعده بــودن آن در اجرای قانون و 
تاکید بر نادرســت بودن برخورد و ارجاع آن 
به بازرسی برای رسیدگی به تخلف مزبور بود. 
پیشــنهاد کردم حالا که این رویکرد مثبت 
در فراجــا وجود دارد، اولا نتیجه رســیدگی 
سریعا به اطلاع عموم مردم برسد و همچنین 
نمایندگان ارشدی از سوی فراجا، از خانواده 
دخترها و همچنیــن افکار عمومی، دلجویی 
کنند. پلیس ضامن امنیت عمومی کشور است 
و رویکردهای تقابل ایجاد کننده بین پلیس و 

مردم حتما به سود کشور نیست.«

استاندار تهران با اشاره به ساماندهی 
تهران و شهرستانهای  اتباع در حاشیه 
سازهای  و  گفت: ساخت  تهران،  اطراف 
غیرمجاز در اطــراف تهران یک پدیده 
شومی است که از سال های گذشته شکل 
گرفته و متأسفانه تمام شدنی هم نیست، 
بطوریکه کم کاری مسئولین محلی دلیل 

ساخت و سازهای غیرمجاز است.
علیرضا فخاری در خصوص ســاماندهی 
اتبــاع در حاشــیه تهران و شهرســتان های 
اطراف تهران اظهار کــرد: موضوع اتباع یک 
امر چند وجهی است یعنی سهم مداخله اتباع 
در اقتصاد نقطه ای، محله ای و اســتانی. نکته 
بعدی در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و در 
بحث های آموزشــی همه این ها جزو مواردی 

اســت که ما در حوزه اتباع به آن رســیدگی 
می کنیم. بعد از شکل گیری اولیه موضوعات 
است که در حوزه سازمان مهاجرت از طریق 
وزارت کشــور در دســتور کار قرار گرفت و 
برای همه این موارد برنامه ریزی شــد و مورد 
توجه قرار گرفت و اینکه اتباع از هر کشوری 
برای چه کاری و چه امری از امور توریســتی 
گرفته تا امور اقتصادی  و تجاری و... مهاجرت 
کرده اند در سازمان مهاجرت مورد بررسی قرار 
گرفت. وی افزود: طبیعتاً برای توزیع جمعیت 
اتباع و چگونگی همکاری آنها، حضورشان و 
بهره گیری از ظرفیــت آنها پیش بینی های 
لازم صورت گرفته و بر اســاس موارد جدید 
بــرای حضور آنها در اقتصــاد ملی ما و نقش 
آفرینی آنها هم در تولید ناخالص و هم برای 

ارائه خدمات مورد نیاز، پیش بینی های لازم 
انجام شــده و به لحاظ جغرافیایی تقســیم 
بندی هــای لازم صورت گرفته که ما در کجا 
و بــه چه میزان و در چه نــوع خدماتی نیاز 
به حضــور اتباع داریم که ایــن هم کمک و 
همراهی اتبــاع و رعایت قوانیــن و مقررات 
را می طلبــد، ان شــاءالله در یــک تعامل دو 
ســویه همه موضوعات مربوط به حوزه اتباع 
ســاماندهی خواهد شــد. به گزارش ایسنا، 
فخاری همچنین در پاسخ به این پرسش که 
برخی از اتباع باندهای جرائم تشکیل می دهند 
و چه اقداماتی در این زمینه صورت گرفته و 
چه تعداد از اتباعی که دســتگیر می شوند رد 
مرز می شــوند؟ گفت: رصد فعالیت های همه 
اتباع در دستور کار بخش های مختلف امنیتی 

قــرار دارد و هیــچ فردی از نــگاه و دوربین 
مجموع کار امنیتی خارج نیست.به گفته وی، 
نه تنها اتباع حتــی گروه های داخلی نیز اگر 
چنین باندهــای ضد اجتماعی و ضد امنیتی 
را شکل دهند. به هر صورت از نقاطی که در 
کنترل نقطه صفر مرزی است تا انتها همه این 
افراد به تعبیری تحت کنترل قرار می گیرند. 
اصــل بر این اســت که کســی از مرز بدون 
مجوز قانونی وارد نشود اگر کسی توانست به 
هــر دلیلی از نقاط خلائی که وجود دارد وارد 
کشور شود، اینگونه نیست که از تور کنترلی 
و میدانی خارج باشــد، طبیعتاً تمام عناصر و 
عواملی که در این زمینه مســئولیت دارند با 
تمام هوش، حواس و دقت نظر رفتار و کردار 

اتباع را زیر نظر قرار می دهند.

معاون محیط زیست طبیعی سازمان 
حفاظت محیط زیســت گفت: گزارش 
مربوط به ۹ ذخیره گاه زیست کره کشور 

را برای یونسکو ارسال کرده ایم.
حســن اکبــری گفــت: مــدت قانونی 
ذخیره گاه ها ســال گذشته تمام شده بود و 

باید تمدید می شد.
بــرای ایــن کار باید گــزارش کاملی از 
اقدامــات انجام شــده در ذخیره گاه ها ارایه 
و درخواســت تمدید می کردیم البته هسته 
مرکــزی اغلب ذخیره گاه ها مناطق حفاظت 
شــده هســتند و داخل مناطق چهارگانه 

حفاظــت، ضوابط مربوط به تغییر کاربری و 
آموزش و جلب مشارکت را داریم. وی با بیان 
اینکه اقدامات انجام شده برای ۹ ذخیره گاه 
زیست کره کشور مطابقت فرمت درخواستی 
یونسکو تکمیل، به زبان انگلیسی ترجمه و 
برای یونســکو ارسال شــده است، گفت: از 
جمله آنها می توان به ذخیره گاه های میانکاله 
در مازندران، کویر، توران در استان سمنان، 
گنو در هرمزگان، گلســتان، ارژن و پریشان 
در فــارس، دریاچه ارومیــه در آذربایجان 
غربی، ارســباران در آذربایجان شرقی اشاره 

کرد.
 به گزارش ایســنا، معاون محیط زیست 
طبیعــی ســازمان محیط زیســت درباره 
بیشــترین نگرانــی و تهدید بــرای ذخیره 
گاه های کشور اظهارکرد: مهم این است که 
پس از تمدید بتوانیم معیار ها و روش مدیریت 
ذخیره گاه ها را بیشتر به معیار ها و روش های 
مدیریــت ذخیره گاه ها تطبیــق دهیم. وی 

تاکید کرد: اگرچه هسته اصلی ذخیره گاه ها 
مناطق چهارگانه هســتند و کار های خوبی 
در زمینه آموزش، جلب مشــارکت موردی، 
هزینه کرد برای حفاظت، مســایل عمرانی 
و زیســتگاهی، طراحی طرح های مدیریتی 
و اجرای آن انجام می شــود ولی بهتر است 
و  تکمیل  برای ذخیره گاه ها  دستورالعمل ها 
اقدامات خود را منطبق بــر نحوه مدیریت 
ذخیره گاه هــا بکنیم. اکبــری اضافه کرد: با 
توجه به اینکه بخش های زون های حفاظتی 
ذخیره گاه ها در مناطق چهارگانه هســتند، 
اجازه تغییر کاربری به ویژه بارگذاری کاربری 
سنگین در ذخیره گاه ها که می تواند منجر به 
آسیب به آنها شود، داده نمی شود، چون به 
علت قوانین حاکم بر داخل مناطق چهارگانه 
نغییرکاربری هــا را مدیریــت می کنیــم و 
بارگذاری ســتگین داخل مناطق چهارگانه 
قابل انجام نمی شــود بنابراین هسته اصلی 

ذخیره گاه ها خود بخود حفظ شود.

واکنش ها به ویدئو جنجالی گشت نور ادامه دارد

موضوع اجتماعی، راه حل اجتماعی دارد نه امنیتی

استاندار تهران:

رصد فعالیت های اتباع در دستور کار قرار دارد

معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست تشریح کرد

جزئیات ارسال پرونده ۹ ذخیره گاه زیست کره به یونسکو 

فرهنگستان  رئیس  اجتماعی:  گروه 
علوم پزشکی ایران، با تاکید بر اهمیت 
ارتقای سواد سلامت در سطوح مختلف 
جامعه، ســواد سلامت را یکی از وجوه 

عدالت در سلامت عنوان کرد.
علیرضا مرنــدی، در نخســتین کارگاه 
تخصصــی ارتباطــات فرهنگســتان علوم 
پزشــکی ویژه اصحاب رســانه بــا عنوان 
»خبرنگار ارتقا دهنده ســلامت«، با تاکید 
بر اهمیت اطلاع رســانی در حوزه سلامت 
و ارتقای سواد ســلامت در سطوح مختلف 
جامعه، افزود: »ســواد سلامت«، موضوعی 
مغفول مانده اما بســیار مهم و درخور توجه 
اســت.وی ادامه داد: دانش و سواد سلامت 
در کشــورمان وضعیت مطلوبــی ندارد و از 
گروه پزشــکی گرفته تا مجلــس و دولت، 
ممکن است در خصوص شاخصه های سواد 
سلامت آگاهی کامل نداشته باشند؛ بسیاری 

از افراد، سلامت را معادل بیمار و بیمارستان 
می دانند، در حالی که مباحث سلامت محور 

فراتر از مقوله درمان جای دارد.
مرندی، ارتقای ســواد سلامت و سبک 
زندگی ســالم را مقــدم بر درمــان عنوان 
و تصریــح کرد: بســیاری از شــاخص های 
بهداشــتی با دانش مردم ارتباط مســتقیم 
دارد و با افزایش دانش سلامت، شاخص های 
بهداشتی نیز ارتقا می یابد.وی تصریح کرد: 
ســواد سلامت باید متناســب با درک افراد 
جامعه و با زبانی ساده و قابل فهم بیان شده 
و انتشــار یابد؛ بنابراین، رسانه های دیداری، 
شنیداری و نوشتاری و همچنین مسئولین 
حوزه ســلامت و کادر بهداشت و درمان در 
مراکز خدمات بهداشتی درمانی باید مطالب 
مرتبط با ســلامتی را با زبانی قابل درک از 
سوی آحاد جامعه، بیان کنند. ممکن است 
عده زیــادی از مردم بــا مفاهیم تخصصی 

پزشکی آشــنا نباشند، در این حالت چرخه 
سواد سلامت ناقص باقی می ماند، چراکه با 
زبانی پیچیده با مردم سخن گفتیم و چیزی 

بر دانش سلامت آنها افزوده نشده است.
رئیس فرهنگســتان علوم پزشکی ایران، 
عدالت در ســلامت را یکی از اهداف والای 
نظام ســلامت عنوان کرد و افــزود: ارتقای 
ســواد ســلامت، شــکاف طبقاتی را کمتر 
می کند؛ برای مثال، کسی که سواد و آگاهی 
کاملی از شاخص های سلامتی ندارد، وقتی 
علائم بیماری را مشاهده می کند، به وضعیت 
ســلامتی خود توجهی نداشــته و زمانی به 
پزشک مراجعه می کند که دیر و بیماری اش 
حاد شــده است، چنین فردی در مواجهه با 
پزشک شرح حال درستی نیز نمی تواند ارائه 
دهد و به تبع، پزشک نیز ممکن است نتواند 
تشــخیص و درمان صحیحی داشته باشد و 
پروسه درمان ناقص باقی می ماند و چنانچه 

نســخه ای تجویز و بازهم اطلاعات درستی 
به بیمار ارائه نشــود و دارو به غلط مصرف 
شود، مشکلات جســمی اش عود می کند و 
ایــن بیمار بارها و بارها به سیســتم درمان 

بازمی گردد و هزینه هایش افزایش می یابد.
وی ادامه داد: بیماری هایی مانند دیابت، 
آسم، فشارخون و امثالهم، بیماری های مزمن 
به شمار می روند و بیش از سایر بیماری ها به 
آموزش و آگاهی نیاز دارند، اما به دلیل اینکه 
متولیان امر، ســواد ســلامت را به درستی 
انتقال نداده اند، بیمار به علت ضعف آگاهی 
در پیشگیری از پیشرفت بیماری اش، باید 
مرتباً مراجعه کنــد. بنابراین، کادر درمان و 
پزشــکان باید از آگاهی یافتن بیمار نسبت 
به وضعیت جســمی اش مخصوصاً در مورد 
کنند،  اطمینان حاصل  مزمن،  بیماری های 
زیرا مراجعه مداوم بیمار و افزایش هزینه ها، 

شکاف طبقانی را بیشتر و بیشتر می کند.

رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران عنوان کرد

وضعیت نامطلوب سواد سلامت در قشر تحصیلکرده


